
Respostes a la ciutadania d’ERC al Ple de 18/11/2015 

 

La senyora Carbonell: 

Referent a la recuperació de la memòria històrica. A veure, realment jo estic 
evidentment a favor de la recuperació. Ha sigut una època molt negra, no ho 
repetiré, i crec que és bo, no ho hem de perdre de vista, hem de saber el que ha 
passat, i evidentment que s’ha de recuperar. Però a mi h i ha una cosa en tot això 
que em fa... He vist que en aquest cas s’ha parlat d’aquests carrers, d’eliminar els 
noms, i s’han dit tres alcaldes i un metge. Imagino que la gent que ha proposat 
aquests personatges, a veure, penso que no tothom que va ser..., pel fet de ser 
alcalde, pel fet de col·laborar com a president d’alguna institució a l’època franquista, 
jo penso que no tothom està all mateix sac. Crec que s’ha de saber per què aquella 
persona, si va fer algun gest, si va fer alguna acció, alguna cosa que va estar 
malament, estem d’acord, però si va ser una persona honesta i una persona que va 
fer les coses ben fetes, és la meva opinió, penso que hem de ser justos, perquè si 
automàticament... 

Vull dir, he vist que d’entrada s’han anomenat tres alcaldes, però tots tres estan al 
mateix sac, aquests alcaldes? No ho sé. M’agradaria saber què van fer. No sé, t’ho 
m’ho dius, jo vull saber-ho, vull veure un document que em digui què van fer aquests 
senyors perquè se’ls hagi de treure aquests carrers. Què va fer aquest doctor perquè 
se li hagi de treure el carrer. No crec que tothom estigui al mateix sac, i penso que 
inclús en aquella època podia haver-hi gent que actuava amb bona fe, que actuava 
pensant que feia el millor, i m’agradaria saber per què. No sé si la gent que ha 
preparat aquest document de la memòria històrica..., perquè pel que es veu això és 
una cosa que s’ha començat alhora a diferents pobles, m’ha semblat sentir, si ho he 
entès bé.  

Aleshores, m’agradaria saber si també s’ha parlat amb la gent del poble, amb la gent 
que coneixia aquesta gent. No ho sé, m’agradaria saber si a part de buscar uns 
documents s’ha parlat amb la gent. Perquè pensem que la majoria dels que han 
elaborat això, dels que han votat que sí, dels que han votat que no i els que s’han 
abstingut, possiblement no han conegut a cap d’aquesta gent, s’han basat en 
documents. Val la pena parlar amb la gent, per a mi, em sembla. Llavors, voldria 
saber si podries, aquesta és la pregunta, fer-me a mà el document de la moció, i 
aquest document de per què aquestes persones se’ls treu aquests carrers. Que 
possiblement tingueu raó, no ho sé, però jo voldria, com a ciutadana i com a persona 



que els he conegut, saber el per què. Que a vegades hi ha diferents percepcions 
amb cadascun d’ells. 

Llavors, tu has comentat, Oriol, que s’hauria de parlar possiblement amb la gent del 
carrer, que donessin la seva opinió. L’opinió és per saber si treuen el nom, o per 
saber quin nom volen? 

(Veus de fons.) 

El nom. No el perquè. O sigui, que a la gent no se’ls pensa preguntar res? A la gent 
del poble no penseu dir res? Pregunto. És un exercici democràtic, no?” 

(Veus de fons.) 

 

El senyor Raventós: 

“Em solidaritzo molt amb el tema de la Teresa, jo que fa tants anys que fa que visc a 
Esplugues, però vaig conèixer el senyor Josep Català, em vaig connectar, ens hem 
vist amb alguns dels regidors, i em sembla molt bé tota la investigació que s’ha de 
fer, i que està molt bé i que m’hi apuntaria a fer-ho, però dóna la sensació mirat així, 
des de fora en algun moment, que es criminalitza la gent pel sol fet d’haver tingut un 
càrrec, i em sembla que hi ha gent que ho feia com un servei, perquè dels que són 
vius, i encara el conec, jo crec això. Potser desconec coses, potser sí que alguns 
d’ells van fer alguna cosa mal feta i jo no ho vaig saber perquè llavors era jove, 
perquè tampoc fa tants anys que estava aquí, però tenia contacte amb gent 
d’Esplugues. No ho sé, però hi ha hagut un punt que aquestes persones que conec, 
que encara són vives, em sembla que són gent que, bé, que en aquell moment van 
haver de fer també coses per força, perquè si et donaven un càrrec... Almenys jo he 
sentit explicar això a casa. Si et deien alguna cosa i deies que no, ja erets sospitós, i 
llavors encara era pitjor.  

A mi m’ha semblat molt com si es criminalitzés tothom que ha patit un càrrec en 
aquell moment. No sé... Gràcies.“ 

 

El senyor Torras: 

“Per part del nostre grup, d’Esquerra Republicana, abans de respondre el senyor 
Fernández, sí que voldríem també respondre les dues paraules que han posat en 



dubte la conveniència de canviar els noms dels carrers. Des d’aquest punt de vista, 
a nosaltres ens sembla encomiable que hagin pogut conèixer aquests ciutadans en 
el seu moment, jo no he tingut aquesta sort, i sense cap mena de dubte segur que 
m’hagués agradat, com m’agrada conèixer a tothom.  

I estem convençuts també que algunes d’aquestes persones tenen motius durant la 
seva biografia per ser considerades bones persones. I segur que eren amics dels 
seus amics, n’estem convençuts. Però el motiu pel qual se’ls treu el nom del carrer 
no és aquest. Perquè segur –segur– que la majoria de càrrecs de l’època franquista 
eren amics dels seus amics, molts d’ells potser eren bones persones, i fins i tot estic 
segur que la família de Franco deia d’ell que era bona persona. En tot cas, no és 
això el que s’està discutint, i la pregunta que ha fet directa era: «Així, els posem a 
tots en el mateix sac perquè tenien un càrrec?» Doncs, sí, és clar, era per això, 
perquè tenien un càrrec de l’època franquista. És justa la raó per la qual estarien en 
els noms dels carrers. 

 

El senyor Fernández: 

 “Buenas noches. Yo le quiero preguntar a mis veinte regidores, con mi alcaldesa, 
que también es mi alcaldesa. Yo la pregunta os la digo a todos –a todos. Estáis ahí 
por el bien del pueblo. Bueno, pues yo hace tres semanas –tres semanas– fui al 
médico, y hace tres semanas que fui al médico y me dan para el día 23 –para el día 
23 de éste– para el médico de cabecera. Yo os digo y os hago la pregunta, y quiero 
que me contestéis los veintiuno, que me contestéis los veintiuno que sois: si estáis 
por el bien del pueblo, ¿por qué mañana o pasado no hacéis un escrito y lo lleváis a 
la directora de Can Vidalet, y a ver qué es lo que pasa? Mucho modernismo para 
que si el mes, que si no sé qué, que si no sé cuantos, y señores, cuando vas a un 
médico de cabecera, que tienes que estar tres semanas esperando para ir a ver a tu 
doctora –tu doctora– no ya el especialista ni hospitales ni nada, que llevo dos años 
esperando para que me operen del otro ojo. Por lo tanto, yo creo que debemos 
reflexionar todos, los de la tribuna más que los de aquí fuera, para ver qué se puede 
hacer.” 

 

El senyor Torras: 

“Per respondre el senyor Fernández, tenim aquí una metgessa del seu mateix 
ambulatori que estic segur que podrà donar una resposta molt millor que la meva.” 



 
La senyora Villena:  

“El ple passat vam aprovar una moció per a la defensa de la sanitat pública, i jo hi 
vaig posar el meu granet de sorra personal precisament protestant per com està la 
sanitat pública, com ens l’estem carregant. Aquesta sanitat pública va començar la 
reforma el 82, i tots els governs que han passat per la Generalitat han anat millorant-
la i completant-la. I ha arribat l’època de les retallades, i, bé, ha estat terrible.  

Nosaltres l’estem patint. Com diu aquest senyor, als professionals que estem 
treballant, molt i dur, surt endavant la cosa. Jo he estat com a pediatra, i vaig dir: bé, 
m’haig d’operar de galindons. Bé, jo, a la cua –a la cua tres anys. Em van perdre els 
papers i hi vaig posar una reclamació, com a treballadora i com a pacient. Això s’ha 
de fer, eh?, posar reclamacions. Sí que fan pupa les reclamacions. Vostès es 
pensen que no fan pupa, i sí que en fan.  

La cua per al metge de capçalera és veritat, perquè moltes vegades, quan arriba 
l’hivern, no donem a l’abast. A pediatria, per exemple, no tenim cua, però jo visito 
trenta i quaranta pacients al dia. Amb la gent gran moltes vegades això és molt 
difícil, i possiblement té cua el seu metge de capçalera. Si és una cosa urgent 
l’atenen de seguida d’urgències en el mateix dia, però sí que és veritat que el metge 
de capçalera té llista d’espera. Com també hi ha cua als hospitals de referència, als 
especialistes, i malauradament, tenim una sanitat que ara està primant, d’alguna 
manera per màrqueting, per publicitat, i estan afavorint molt els casos greus i 
d’hospitals i de quart nivell, la qual cosa és molt lloable, però s’està descuidant 
l’atenció primària i l’atenció dels especialistes, el que és el primer nivell sanitari i està 
empitjorant molt. 

I s’ha de tenir en compte que fa anys, nosaltres teníem de les millors sanitats del 
món, amb una despesa molt petita respecte al producte interior brut. Érem de les 
millors d’Europa. I seguim estant entre les millors d’Europa. A més, redistribuint una 
mica els pressupostos, alguna cosa es podria fer també. I em sembla que és veritat 
el que deia: la gent ha de posar reclamacions. Jo m’he barallat moltes vegades amb 
especialistes perquè m’han tractat malament un pacient que jo he derivat, i el pacient 
no ha posat la reclamació. Això no serveix per a res.” 

 

 


